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El portaveu de la fiscalia
de l’Audiencia Nacional, el
tinent fiscal Miguel Ángel
Carballo, va confirmar
ahir, a través d’un comu-
nicat, que el ministeri pú-
blic ha sol·licitat processar
com a participants en una
organització terrorista
tretze ciutadans –que van
participar en mobilitza-
cions independentistes a
Catalunya amb els CDR;
set dels quals, detinguts i
empresonats el 23 de se-
tembre del 2019, en l’ano-
menada operació Judes de
la Guàrdia Civil–. Nou
d’ells també són acusats
del delicte de tinença i fa-
bricació d’explosius, amb
penes de fins a quinze
anys de presó, com avan-
çava el diari digital El Con-
fidencial. El comunicat de
la fiscalia inclou literal-
ment l’escrit d’acusació
(de 43 planes), però sense
les penes de presó que els
sol·licitarà, ja que no és el
moment processal per fer-
ho, tot i que ja s’assoleix
la recta final de la investi-
gació. “Volien ocupar el
Parlament amb la col·la-
boració d’un CNI català i
entrant per la porta prin-
cipal” fins a assolir la in-
dependència, sosté el relat
del ministeri fiscal, sense
més proves que les con-
verses intervingudes
d’aquests ciutadans i els
estranys interrogatoris
davant del magistrat Ma-
nuel García Castellón, ti-
tular del jutjat central
d’instrucció 6, que va
mantenir en presó provi-
sional set dels acusats du-
rant tres mesos.

La formació Alerta Soli-
dària, que porta la defensa
dels tretze encausats, as-
segurava ahir que nova-
ment no els havia arribat
aquest escrit. Els inves-
tigats –afegeix la fiscalia–
“com a membres de l’equip
de resposta tàctica (ERT)
haurien superat l’activitat
dins dels respectius CDR i
van formar una organitza-
ció terrorista paral·lela, de
caràcter clandestí i esta-

ble, amb l’objectiu de dur a
terme accions violentes o
atemptats usant explosius
o substàncies incendiàries
fabricats en dos laborato-
ris clandestins que la ma-
teixa organització tenia
instal·lats en dos domicilis
particulars”. Hi detalla
que, “en el moment de la
seva desarticulació, l’or-
ganització terrorista ja te-
nia informacions precises
dels seus possibles objec-
tius”, i cita: la delegació del
govern a Barcelona, la fis-
calia del TSJC, la seu de la

caserna de la Guàrdia Civil
a Sant Andreu de la Barca
(amb set vídeos, des d’un
mòbil), torres d’alta tensió,
peatges i el Parlament de
Catalunya.

Quant a accions violen-
tes, només s’hi recull que
van participar en manifes-
tacions i en l’ocupació pun-
tual d’ajuntaments el juny
del 2018, i alguns han estat
processats per haver tirat
oli a la C-55 en el trasllat
dels presos polítics a Ma-
drid. No obstant això, des
de la reforma del Codi Pe-

nal, el delicte d’organitza-
ció terrorista no requereix
haver lesionat persones o
béns, sinó que es demostri
que amb la seva acció hi
havia el “risc” de provocar
terror entre la població o
d’impulsar accions per
subvertir l’ordre establert.

El fiscal sosté que “da-
vant la frustració” genera-
da entre alguns ciutadans
després de l’1-O del 2017
per la no execució de la
separació d’Espanya,
aquests tretze veïns van
voler assolir la república
catalana amb accions vio-
lentes. Els nou investigats
que acusa dels delictes de
pertinença a organització
terrorista i també de tinen-
ça i elaboració d’explosius
són: Eduard Garzón, Es-
ther Garcia, Sonia Pas-
cual, Queralt Casoliva,
Germinal Tomàs, Alexis
Codina, Jordi Ros, Xavier
Duch i Rafael Delgado. Els
altres quatre acusats de

participació en grup terro-
rista són: Ferran Jolis –del
qual diu que és “l’iniciador”
de l’ERT des de Santa Per-
pètua de Mogoda–, Xavier
Buigas, David Budria i Cla-
ra Borrero.

En l’escrit, el fiscal deta-
lla el paper de cadascun
d’ells, que es comunicaven
a través de grups de Signal
(com ara Resistència, Ball
de Bastons i No Surren-
der), i se’ls vincula a la
creació de la plataforma
Tsunami Democràtic, les
accions de la qual investiga
el mateix jutge de l’Audien-
cia Nacional, en una peça
separada. La Guàrdia Civil
tenia intervinguts els seus
mòbils i també alguns dels
vehicles.

El fiscal reprodueix amb
detall els informes dels pè-
rits químics sobre el mate-
rial trobat en algunes cases.
Se sosté que Alexis Codina i
Germinal Tomàs van man-
tenir una trobada amb un
expert en química i van co-
mençar a elaborar termita
el juliol del 2019 i se’n tro-
ben restes en una casa a
Sant Fost de Campsente-
lles. També es troben resi-
dus d’elements per fer ter-
mita en unes escombraries
llençades per Jordi Ros. ■

a Sosté que volien ocupar el Parlament, amb l’única prova de converses intervingudes a Són acusats de participar
en organització terrorista, delicte castigat amb penes de fins a 12 anys de presó, i nou d’ells, de fabricació d’explosius

La fiscalia vol jutjar tretze
CDR com a terroristes

Mayte Piulachs
BARCELONA

Manifestació a Sabadell per reclamar la llibertat dels set empresonats el 23 de setembre del 2019 ■ ORIOL DURAN

“Hola, @perearagones, algun
comentari sobre les filtra-
cions de la fiscalia? O ja ets a
taula esperant el primer plat
del diàleg?”, piulava ahir Ale-
xis Codina, un dels investi-
gats de l’operació Judes, i da-
vant la imminent reunió entre
els governs català i espanyol.

Abans, Codina també
qüestionava la seva suposa-
da perillositat, amb una altra
piulada: “Si tan cert és el que

diu la fiscalia, per què estic
en llibertat sota fiança i se’m
permet continuar comprant
químics per a la piscina i per a
la feina?”

Arran i membres de la
CUP transmetien missatges
de suport a través de les xar-
xes socials, així com altres
polítics. “Cap clar i cap por
davant l’Estat, que ha usat i
usarà tots els mitjans”, afir-
mava Alerta Solidària.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“Se’m permet comprar químics”

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“L’organització
terrorista, en el
moment de la seva
desarticulació, ja tenia
possibles objectius”
Fiscal Audiencia Nacional

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase
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co“Hem de treballar per
recuperar el català al mà-
xim nivell.” El rector de la
UAB i president de l’Asso-
ciació Catalana d’Univer-
sitats Públiques (ACUP),
Javier Lafuente, va verba-
litzar ahir el compromís
absolut del món universi-
tari per fer que la llengua
del país “no perdi pistona-
da” en l’ensenyament i
continuï sent l’habitual en
les classes i la comunica-
ció dins de la institució.
“Hem de normalitzar-ho
encara més”, remarcava el
rector, per a qui el català
ha de ser la llengua bàsica,
sense perjudici que es pu-
guin programar també
classes i estudis en anglès
o en castellà. En un acte a
la Universitat Catalana
d’Estiu amb la consellera
d’Universitats i Recerca,
Gemma Geis, i els rectors
de les altres grans univer-
sitats barcelonines (Joan
Guàrdia, de la UB; Daniel
Crespo, de la UPC, i Oriol

Amat, de la UPF), Lafuen-
te es congratulava que la
relació entre ells és “fluida
i coordinada”, i que ja han
estat treballant conjunta-
ment els últims mesos.

El rector de la UAB acla-
ria després que el compro-
mís és que el català sigui la
“llengua predominant” en
tots els graus, tal com fixa
el Compromís contra la
Crisi Educativa, signat
aquesta primavera amb
els representants dels es-
tudiants, que fixa l’objec-
tiu que el 80% de les clas-
ses siguin en català. De fet,
l’horitzó és que tots els
graus s’han de poder cur-
sar íntegrament en català.
El curs vinent n’hi haurà
545, i ara es calcula que
amb prou feines es com-
pleix en una desena. La-
fuente veu factible anar
incrementant el percen-
tatge d’ús cada any, també
en postgraus i màsters, tot
i que admet que en aquest
cas serà “més problemà-
tic” perquè hi ha molts es-
tudiants estrangers i Ca-
talunya vol competir a es-

cala internacional. Segons
ell, enguany s’han editat
en tres idiomes –català,
castellà i anglès– totes les
guies docents, que són els
“contractes” entre estu-
diant i universitat, perquè
ningú pugui al·legar que
no sabia que una assigna-
tura s’impartirà en català
quan s’hi matricula, un
dels problemes que més
han denunciat les associa-
cions d’estudiants.

Geis, amoïnada
La consellera Geis consta-
tava “el retrocés impor-
tant” que en els darrers
anys ha viscut l’ús de la
llengua en tots els àmbits, i
en concret està amoïnada
pel baix nivell de coneixe-
ment que mostren els uni-
versitaris de primer curs,
segons un estudi recent de
les mateixes universitats.
La consellera mostrava el
seu respecte a l’autonomia
universitària, per la qual
cosa evitava entrar a dir
com han d’actuar els rec-
tors, però assegurava que
la conselleria hi està, “òb-
viament, absolutament
compromesa”. Geis indica
que garantir les classes en
català és un problema
“complex” que cal treballar
i abordar, i que potser amb
més finançament es po-
dria arreglar, ja que ara fal-
ten professors per desdo-
blar les classes, perquè una
part s’han de dedicar a ses-
sions no presencials a cau-
sa de la pandèmia. La con-
selleria treballa en una
diagnosi sobre la situació, i
ja ha demanat informació
a les mateixes universi-
tats, ha parlat amb la Pla-
taforma per la Llengua i
s’ha reunit amb els estu-
diants per avançar-hi. La
consellera creu que la Xar-
xa Vives d’Universitats,
que agrupa les 22 públi-
ques i privades dels Països
Catalans, pot ser també
una bona eina per poten-
ciar la llengua que cal “re-
pensar i rellançar amb un
finançament i una estruc-
tura adequats”. “Tenim
accions previstes, però ne-
cessitem un pressupost
per endegar-les”, concloïa.

Geis, per cert, ja augura
que totes les accions que
s’emprenguin “aniran
acompanyades d’una nova
onada de repressió”, i ad-
verteix igualment de nova
normativa que prepara el
govern espanyol que la té
amoïnada perquè pretén
una recentralització. “Si
intenten tocar el sistema
universitari català, hi tro-
baran una consellera de-
fensant-lo”, avisava. ■

Rectors i govern es conjuren
pel català a la universitat

Òscar Palau
PRADA

a Refermen a Prada el seu compromís per estendre l’ús de la llengua i assegurar que tots els graus
s’hi poden cursar íntegrament a La consellera Geis aposta per “repensar i rellançar” la Xarxa Vives

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

En un acte organitzat a la tar-
da per la sectorial d’Universi-
tats i Recerca de l’ANC, es va
coincidir a reclamar que el
sistema universitari adopti
de manera urgent una estra-
tègia coordinada de política
lingüística “sòlida i basada en
indicadors clars”, segons re-
sumia Jordi de Bofarull, de la
Comissió de Llengua de la
Xarxa Vives. “El context hi és
favorable, perquè la conjun-
tura política i acadèmica és
molt millor, i s’ha d’aprofitar”,
assentia el vicerector de polí-
tica lingüística de la UB, Jordi
Matas. També hi donaven su-

“El català necessita
una sacsejada per
presentar-se com una
llengua moderna i
donar-li valor”
Gemma Geis
CONSELLERA D’UNIVERSITATS

“Hem de garantir que
qualsevol estudiant
pugui estudiar en
català la titulació
que vulgui”
Javier Lafuente
RECTOR DE LA UAB

“En el context de
creixement del
multilingüisme, el
repte és com garantir
futur per al català”
Jordi de Bofarull
COMISSIÓ DE LLENGUA XARXA VIVES

La consellera Gemma Geis i els rectors de quatre de les principals universitats catalanes van ser ahir a la Universitat Catalana d’Estiu ■ JOSEP MARIA MONTANER

port les representants dels
sindicats d’estudiants SEPC i
FNEC, Anna Clua i Mireia Ar-
quijo. Bofarull explicava que,
a partir d’un informe ja encar-
regat, la Xarxa Vives es reuni-
rà a finals de novembre a Va-
lència per mirar d’impulsar
en conjunt l’ús del català, tot i
que és partidari que cada ter-
ritori acabi marcant l’estratè-
gia d’acord amb les circums-
tàncies pròpies. A Catalunya,
ell creu, per exemple, que hi
ha camp per córrer a l’hora
de fer “exclusiu” el català
en usos institucionals i admi-
nistratius, en la docència de

graus i màsters professiona-
litzadors i en la recerca.

Matas, en tot cas, recorda-
va que ara ja existeix molta
normativa en la matèria que
no es compleix, com l’article
35 de l’Estatut, que diu que el
català ha de ser la llengua ve-
hicular a la universitat, i cal
començar per reivindicar que
s’apliqui. Arquijo creu que és
“compatible” la internaciona-
lització amb la potenciació
del català, i Clua lamentava
que els mecanismes de de-
núncia quan algun professor
abandona el català anunciat
“no són prou àgils i efectius”.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Demanda unànime per coordinar política lingüística
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Una de freda i una de ca-
lenta. A les portes de la re-
presa del curs polític des-
prés del parèntesi estival,
Junts per Catalunya
(JxCat) va optar per rebai-
xar el to respecte de les ex-
pectatives de la taula de
diàleg per enviar un mis-
satge tranquil·litzador als
socis majoritaris de go-
vern. I ho van fer dues con-
selleres de l’executiu: la
d’Universitats i Recerca,
Gemma Geis, i la de Justí-
cia, Lourdes Ciuró, coinci-
dint a recalcar que, mal-

grat l’“escepticisme” cone-
gut de JxCat amb la taula
de diàleg amb l’Estat espa-
nyol per resoldre el con-
flicte polític, compliran el
termini de dos anys que
marca l’acord de govern
entre les dues formacions.

El pronunciament arri-
bava l’endemà que l’expre-
sident Quim Torra dema-
nés que ni es fes la trobada
perquè creia que s’hi arri-
bava “més debilitat que
mai”, i la presidenta del
Parlament, Laura Borràs,
n’augurés el fracàs en
molt menys de dos anys
pel “simulacre de diàleg”
quan el govern de Pedro
Sánchez no hi vol incloure
ni l’amnistia ni l’autode-
terminació. Tots dos van
intervenir a la Universitat
Catalana d’Estiu (UCE), i
van tenir la rèplica al ma-
teix escenari, unes hores
després, de la consellera

de la Presidència, la re-
publicana Laura Vilagrà,
que va advertir que no li
passava pel cap pensar
que “algú no subscrigui
l’acord en aquest mo-
ment, tres mesos després
d’haver-lo signat”.

S’entén així que Geis i
Ciuró sortissin a apaiva-
gar els ànims per no visua-
litzar un nou enfronta-
ment estratègic entre les

dues formacions. “M’agra-
da respectar els pactes de
legislatura. He vist massa
vegades com no es respec-
taven, i sense l’indepen-
dentisme unit, segur que
no avançarem”, exemplifi-
cava Geis al mateix esce-
nari de la Universitat Ca-
talana d’Estiu, i Ciuró dei-
xava clar, en una entrevis-
ta a Catalunya Ràdio, que
“Junts és una força res-

ponsable i complirà
l’acord de govern”.

La sabadellenca va re-
clamar que l’accent es posi
a saber quina és l’oferta
política que ofereix l’Estat
espanyol després de deu
anys d’espera, i no a bus-
car “culpables abans que
la taula de diàleg fracassi”
a la banda catalana, que té
molt clar “el que volem i
necessitem”. ■

a Mantenen l’“escepticisme” de JxCat, però tranquil·litzen
ERC a Asseguren que són una formació responsable

Geis i Ciuró revaliden
l’acord dels dos anys
per la taula de diàleg

J.A.
BARCELONA

La consellera de Justícia, Lourdes Ciuró, en una imatge del juliol passat ■ ORIOL DURAN

“El meu escepticisme
és total, però també
soc una persona que
m’agrada respectar els
pactes de legislatura”
Gemma Geis
CONSELLERA D’UNIVERSITATS I
RECERCA

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase
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A MÉS D’AQUEST
AJORNAMENT, PER FESTA

MAJOR TAMBÉ HI VA HAVER
CANVIS… I APROFITANT LA

DIADA RAIERA… A LA
PLAÇA DE L’AJUNTAMENT
TAMBÉ PODREU GAUDIR

DE:

Espectacle de
pallassos/titelles el dissabte,

a les 18:30 h 
amb: Cia. Tururut 

i el diumenge, al matí de
10:00 h a 13:00 h i a la tarda
de 17:00 h a 19:30 h tot tipus

de jocs amb: Vilajocs  

BONES NOTÍCIES 
Protecció Civil ha desactivat l’alerta del pla PROCICAT per
l’elevat risc d’incendis i aquest dissabte 21 d’agost podrem
fer la XXXII Baixada dels Raiers de Nargó! 
#aixòrai #baixadaraiers #patrimonicultural
#patrimoniimmaterial #raierscolldenargó #ColldeNargó
#Pirineus #pirenaicament #Catalunya #catalunyaexpirience
#tradicions #AltUrgell #descobreixcatalunya
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Cap de setmana 21 i 22 d’agost

La reactivació de la comis-
sió bilateral Estat-Genera-
litat –inèdita durant els
vuit anys del govern de
Mariano Rajoy tot i ser
una obligació estatuària–
encara cou al PP, que ha
convertit la represa de
l’activitat al Congrés en
una fiscalització del que es
va acordar el 2 d’agost a
Madrid entre els governs
de Pedro Sánchez i Pere
Aragonès. La Diputació
Permanent del Congrés
–l’òrgan que substitueix el
ple en versió reduïda en els
períodes de vacances par-
lamentàries– debatrà i vo-
tarà dimecres que ve les

peticions del PP perquè
compareguin la ministra
de Política Territorial, Isa-
bel Rodríguez, i la minis-
tra de Transports, Raquel
Sánchez, per explicar
quins acords polítics té
amb la Generalitat i quin
és el pla de futur del Prat.

La Diputació Perma-
nent es reunirà dimecres a
les onze del matí a la Sala
Constitucional del Con-
grés amb una quinzena
de peticions de comparei-
xença –totes del PP– en
què la carpeta catalana és
un dels afers recurrents.

MIR, “atac a la igualtat”
A més de les peticions a les
ministres Rodríguez –per
la bilateral copresidida

amb la consellera de Presi-
dència, Laura Vilagrà– i
Sánchez –per l’acord fora
de l’agenda amb el vicepre-
sident Jordi Puigneró so-
bre l’aeroport–, el PP re-
clama també que la minis-
tra de Sanitat, Carolina
Darias, doni explicacions
de “l’anunci de negociació
per a la transferència de la
formació sanitària espe-
cialitzada (MIR, EIR, FIR)
i els motius d’aquesta no-
va cessió a l’independen-
tisme i d’aquest atac a la
igualtat i a la cohesió de la
sanitat pública espanyola
que destrueix un exem-
plar model d’èxit”.

De l’Afganistan a la llum
Amb la incògnita del vot
d’ERC i Junts en vigílies de
la taula de diàleg, el PSOE i
Podem han de derrotar
també peticions de com-
pareixença del president
Pedro Sánchez i del minis-
tre d’Afers Estrangers, Jo-
sé Manuel Albares, pel pla
d’evacuació del personal
de l’Afganistan, i de la vice-
presidenta Teresa Ribera
(Transició Ecològica) per
l’escalada rècord del preu
de la llum a l’estiu. ■

David Portabella
MADRID

El ressò de la bilateral
marca la represa al Congrés
a La Diputació Permanent vota dimecres el prec del PP que les ministres de Política Territorial i de
Transports s’expliquin per la Generalitat i pel Prat a Petició a Darias pel MIR i al president per Kabul

La ministra Rodríguez (Política Territorial), amb la consellera Vilagrà, el vicepresident
Puigneró i la delegada Capella, en la bilateral Estat-Generalitat del 2 d’agost ■ MARISCAL / EFE
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